

المستخلص

العوامل المؤثرة على أداء المراجعة الداخلية في الشركات المساهمة السعودية: دراسة ميدانية

شهد بنت فيصل بن بكر باعمر

هدفت الدراسة إلى التعرف على العوامل المؤثرة على أداء المراجعة الداخلية في الشركات المساهمة السعودية. وقد تم استخدام المنهج الاستقرائي؛ من خلال الرجوع إلى البيانات من الدراسات السابقة والأبحاث العلمية والمقالات، كما تم استخدام المنهج الوصفي التحليلي من خلال تصميم استبانة وتوزيعها على المديرين، والمراجعين الداخليين العاملين في وحدات المراجعة الداخلية في الشركات المساهمة السعودية؛ حيث تم توزيع 174 استبانة على 70 شركة، سواء بتوزيع أداة الدراسة ورقياً أو إلكترونياً، وكانت عدد الاستبانات المستردة (113) استبانة، واستبعدت (13) استبانة منها؛ لعدم صلاحيتها للتحليل، وعلى ذلك أصبح عدد الاستبانات المستوفاة والجاهزة للتحليل (100) استبانة، وبالتالي فإن نسبة الاستبانات الصالحة إلى المستلمة 88%، أما نسبة الاستبانات الصالحة إلى الموزعة 57%، وقد استخدمت الباحثة برنامج التحليل الاحصائي (SPSS) في تحليل البيانات والإجابة على فرضيات الدراسة .

وقد توصلت الدراسة إلى عدد من النتائج أهمها: أهمية إمام المراجع الداخلي بالقوانين والأنظمة واللوائح الداخلية في الشركة والذي تجعله أكثر معرفة بتطبيق بنود تلك القوانين، كما أن توفير بيئة عمل مناسبة ذات مواصفات عالية للمراجع الداخلي سوف تساهم بشكل فعال في تحسين أدائه الوظيفي، كما توصلت الدراسة أيضاً إلى ضرورة دعم استقلالية وموضوعية المراجع الداخلي، والذي تعتبر من الأركان الرئيسية للحكم على نجاح أي عملية مراجعة، كما أن تأهيل المراجع الداخلي علمياً، وعملياً وإمامه بلغات وبرامج الحاسب، سوف تطور من أدائه وتمنحه فرصة لمراجعة أكبر كمية ممكنة مقارنة بالوضع في حال استخدام الطرق اليدوية.

وبناء على نتائج الدراسة تم تقديم مجموعة من التوصيات كان من أهمها ضرورة إجراء المزيد من البحوث الميدانية عن أهم المشكلات، والمعوقات التي تواجه وحدات المراجعة الداخلية، وعن الحلول اللازمة لمواجهتها، مع ضرورة تعميق المفاهيم والمبادئ التي قضت بها معايير المراجعة الداخلية لدى كافة المراجعين الداخليين من خلال عقد الدورات التدريبية التأهيلية اللازمة .

Abstract

Factors affecting the Internal Audit performance in

Saudi Listed Companies : A field study

Shahd Faisal Bakr Ba-Amir

This study aims at recognizing the factors affecting the performance of internal auditing in the Saudi joint-stock companies. The inference method is used through discovering the data of literature review, scientific researches and essays, also the researcher uses the analytical descriptive method through designing a questionnaire distributed among the managers and internal auditors working in the internal auditing units of the Saudi shareholding companies, where 174 questionnaires were distributed among 70 companies, either by distributing the study tool in paper or electronically. The number of the returned questionnaires is 113, 13 of which are excluded because they are not fit for analysis, therefore the number of ready questionnaires 100, and in turn, the ratio of the valid questionnaires in comparison with the received ones is 88%, but the ratio of the valid questionnaires in comparison with the distributed ones is 57%,The researcher uses SPSS to analyze the data and reply the study hypothesis.

The researcher reaches a number of the results: it is very important that the internal auditor has full knowledge of the internal bylaws and regulations of the company in order to able applying the relevant terms and conditions, moreover, providing the internal auditor with probable work environment contributes efficiently in improving his performance. The study, also, discovers that it is very essential to support the internal auditor independence, which is one of the main factors to assess any auditing process. To provide the internal auditor with the necessary scientific programs and practical activities in addition to the computer programs, will develop his performance and give him chance to enhance his work efficiency in comparison with the manual methods.

In accordance with the study results, the researcher puts a number of recommendations, one important of which is to make further field researches about the most important problems, and consider the obstacles facing the internal auditing units, the necessary solutions, and it is important for the internal auditor to highly consider the notions and principles related to the internal auditing through attending qualification training courses.